



Mujeres líderes en la Salud Global: Equidad y Salud en América Latina

Evento previo al Foro Generación Igualdad de ONU Mujeres en México

Conversatorio virtual

Marzo 25, 2021 de 10:00 a 11:45 hr EDT (UTC/GMT -4 hr)

Reseñas curriculares

Dra. Felicia Marie Knaul

Directora del Instituto de Estudios Avanzados para las Américas y Profesora de la Escuela de Medicina Leonard Miller de la Universidad de Miami; Presidenta-fundadora, Tómatelo a Pecho, A.C.; Economista principal, Fundación Mexicana para la Salud; Miembro de la Junta Directiva de Women in Global Health

Doctora en Economía por la Universidad Harvard; dedicada por más de tres décadas al trabajo académico e investigación para promover y formular políticas de salud global centradas en reducir las inequidades y mejorar las condiciones socioeconómicas de poblaciones vulnerables.

En la Universidad de Miami, es profesora de la Facultad de Medicina Leonard M. Miller, directora del Instituto de Estudios Avanzados para las Américas y miembro del Centro Sylvester Cancer. En México, lidera un grupo de investigación en FUNSALUD; fundó y preside la asociación civil “Tómatelo a Pecho”, enfocada en generar evidencia para reducir la carga global del cáncer, erradicar la violencia y promover la equidad de género y salud de la mujer. Forma parte de la Academia Nacional de Medicina y del Sistema Nacional de Investigadores (nivel III); así como de la Academia Canadiense de Ciencias de la Salud.

Cuenta con cerca de 250 publicaciones académicas y de política de salud; encabeza y lidera múltiples redes globales de investigación y participa en varias juntas directivas de alto impacto. Es miembro de varias Comisiones Lancet; co-preside la Comisión sobre Violencia de Género y Maltrato de Jóvenes y la Comisión de Acceso Global a los Cuidados Paliativos y Alivio del Dolor. En Harvard, impulsó un grupo internacional para ampliar el acceso a la atención y control del cáncer, cuya publicación ha guiado a investigadores, defensores e instituciones para cerrar la brecha del cáncer en el mundo. Desempeñó un papel clave en el diseño e investigación del Seguro Popular, y presidió la serie de la Reforma de Salud de Lancet México.

Mtra. Gabriela Ramos

Subdirectora General de Ciencias Sociales y Humanas de la Organización de las Naciones Unidas para la Educación, la Ciencia y la Cultura (UNESCO)

Subdirectora General de Ciencias Sociales y Humanas de la UNESCO, donde supervisa las contribuciones de la institución para construir sociedades inclusivas y pacíficas. Su agenda incluye el logro de la inclusión social y la igualdad de género, avanzar en el desarrollo juvenil; promover valores a través del deporte; agenda antirracismo y antidiscriminación y la ética de la inteligencia artificial. Su nombramiento en la UNESCO le permite seguir apoyando una agenda de crecimiento inclusivo y el respeto de los derechos humanos y la dignidad humana.

Antes de este puesto, se desempeñó como Jefa de Gabinete y Sherpa ante el G20/G7/APEC en la OCDE, contribuyendo a la agenda global y liderando los Nuevos Enfoques de Desafíos Económicos, la Iniciativa de Crecimiento Inclusivo, la Estrategia de Género de la OCDE, y la labor sobre el bienestar y la infancia. En 2019, lanzó la plataforma Business for Inclusive Growth (B4IG), que reúne a 40 grandes empresas multinacionales comprometidas con la reducción de las desigualdades. Anteriormente, fue directora de la Oficina de la OCDE en México y América Latina y miembro del servicio exterior mexicano.

En 2013, fue condecorada por el Presidente de Francia, como miembro de la Orden del Mérito en grado. Su trabajo para promover la igualdad de género le valió el premio Forbes a la Excelencia en 2017 y 2018, además de ser incluida como parte de las 100 personas más influyentes en políticas de género, según Apolitical, tanto en 2018 como en 2019. Fue Becaria de la fundación Fulbright y Ford MacArthur. Es miembro de la junta del Foro de la Paz de París, la Junta Asesora de UNICEF, el Grupo Directivo del Centro Internacional de Campeones de Género de París, el Consejo Multi-Stakeholder de la Iniciativa de Soluciones Globales, la Comisión Lancet sobre Violencia de Género y Maltrato de Jóvenes y la Comisión Lancet sobre COVID-19.

Dra. Patricia J. García Funegra (Perú)

Profesora Principal y ex-Decana de la Facultad de Salud Pública y Administración, Universidad Peruana Cayetano Heredia;
Ex Ministra de Salud de Perú (jul 2016-sep 2017)

Es profesora de la Facultad de Salud Pública de la Universidad Peruana Cayetano Heredia (UPCH) y miembro de la Academia Nacional de Medicina de Estados Unidos. Fue Ministra de Salud del Perú, Decana de la Facultad de Salud Pública de la Universidad Peruana Cayetano Heredia y Jefa del Instituto Nacional de Salud del Perú. Ella es reconocida como líder en Salud Global. Es profesora afiliada del Departamento de Salud Global de la Universidad de Washington y de la Escuela de Salud Pública de la Universidad Tulane. Participa activamente en la investigación y la formación en salud global, salud reproductiva, infecciones de transmisión sexual –VIH, VPH– e informática médica. La Dra. García es miembro del consejo asesor de la Coalición para las Innovaciones en Preparación para Epidemias (CEPI). Durante la pandemia ha estado liderando ensayos clínicos en Perú destacado el proyecto SOLIDARTY, y otros sobre plasma convaleciente y uso de ivermectina, y ha estado presidiendo el comité gubernamental asesor sobre innovaciones para combatir la pandemia.

Dra. Beatriz Londoño Soto (Colombia)

Directora Técnica, Grupo Interamericano en Salud, The Dialogue;
Ex Ministra de Salud y de la Protección Social de Colombia (ene-sep, 2012)

Es médica colombiana que se desempeñó como ministra de Salud y de la Protección Social entre enero y septiembre de 2012. Actualmente dirige el Grupo Interamericano en Salud de The Dialogue. Ella asumió funciones como Embajadora Plenipotenciaria de Colombia en Suiza en marzo de 2013. Egresada de medicina de la Universidad Pontificia Bolivariana y especialista en Anestesiología y Reanimación de la Universidad de Antioquia, tiene también un título de Maestría en Salud Pública de la Universidad Harvard.



Fue Viceministra de Salud en agosto de 2010. Antes de ser nombrada Viceministra fue consultora para varias instituciones nacionales e internacionales, entre ellas el Centro Médico Mount Sinai de Nueva York y Consultora en Prevención de Enfermedad Cardiovascular para la Federación Mundial del Corazón. Fue Miembro de varias Juntas Directivas, entre ellas la Fundación Corona y la Fundación Éxito, también hizo parte del equipo de Salud y Primera Infancia de la Comisión de Determinantes Sociales de la Salud de la OMS. Fue Directora General del Instituto Colombiano de Bienestar Familiar (de 2002 a 2006); Secretaria de Salud de Bogotá (1995-1999); Asesora del Ministro de Hacienda, Juan Manuel Santos, y Asesora de la Dirección del Departamento Nacional de Planeación.

Dra. Helia Águeda Molina Milman (Chile)

**Ex Decana de la Facultad de Ciencias Médicas y
Profesora Titular de Salud Pública de la Universidad de Santiago de Chile;
Ex Ministra de Salud de Chile (mar-dic, 2014)**

Es médico especialista en Pediatría, Nefrología y Cuidados Intensivos. Ejerció como ministra de Salud del segundo gobierno de Michelle Bachelet durante 2014. El pasado 20 de marzo concluyó su período como Decana de la Facultad de Ciencias Médicas y es Profesora Titular de Salud Pública de la Universidad de Santiago de Chile. Fue en la Universidad de Chile dónde recibió el grado de licenciatura en ciencias médicas, el título de médico cirujano y obtuvo su maestría en Salud Pública.

Ha trabajado como consultora en OPS, OMS, UNICEF, BID y otras agencias internacionales. Coordinó y participó en varios estudios y proyectos nacionales e internacionales. Es autora de numerosas publicaciones en libros, documentos técnicos y revistas científicas en el ámbito de la infancia y sus derechos, así como políticas públicas de desarrollo infantil temprano. Entre los años 2000 y 2004 trabajó en la Organización Panamericana de la Salud, en Washington DC, como asesora regional de Salud Infantil para América Latina y el Caribe. De regreso a Chile, volvió la Pontificia Universidad Católica y en 2006 integró el Consejo de Infancia creado por la presidenta Michelle Bachelet en su primer gobierno. En ese mandato, Molina integró el Ministerio de Salud, donde se desempeñó como jefa de la División de Políticas Saludables y Promoción en la Subsecretaría de Salud Pública (de 2006 a 2010), y entre 2008 y 2010 fue secretaria ejecutiva nacional de “Chile Crece Contigo”, un programa de política de protección social de la infancia. De 2005 a 2008 fue miembro de la Red de Conocimientos sobre Desarrollo Infantil, en el marco de la Comisión de Determinantes Sociales de la Salud de la OMS.

Dra. Maki Esther Ortiz Domínguez (México)

**Presidenta Municipal de Reynosa, Tamaulipas;
Ex Subsecretaria de Integración y Desarrollo del Sector Salud
de la Secretaría de Salud de México (dic 2006-dic 2011)**

Se graduó como Médico Cirujano Partero, por el Instituto Tecnológico y de Estudios Superiores de Monterrey. Tiene una Maestría en Gobierno y Dirección del Sistema Sanitario por la Universidad Oberta de Catalunya.



Desde 2018 a la fecha se desempeña como Presidente Municipal Reelecta del Republicano Ayuntamiento de Reynosa, Tamaulipas, México. Ha ocupado diversos cargos como funcionaria pública, entre ellos: fue Senadora de la República por el Estado de Tamaulipas y Presidente de la Comisión de Salud de septiembre 2012 a septiembre 2016; en la Secretaría de Salud Federal se desempeñó como Subsecretaria de Integración y Desarrollo del Sector Salud de 2006 a 2011; de 2003 a 2006 fue Diputada Federal en la LIX Legislatura, por mayoría relativa, en la Cámara De Diputados del H. Congreso De La Unión y Presidenta del Consejo de Desarrollo Humano del Grupo Parlamentario del Partido Acción Nacional. También en el Republicano Ayuntamiento de Reynosa, de 2001- 2003, estuvo como Regidora de Reynosa, Tamaulipas, donde realizó el Plan de Desarrollo en Salud del municipio.

Dra. Jeanette Godinez Alejandre (WGH México)

Consultora, Healthcare en IDOM

Integrante del Grupo Asesor de Jóvenes, UNFPA México

Médica Cirujana y Partera por la Universidad Michoacana de San Nicolás de Hidalgo. Maestra en Ciencias en Sistemas y Políticas de Salud por el Instituto Nacional de Salud Pública de México. Participó en el monitoreo de la respuesta hospitalaria a la COVID-19 en los Servicios de Salud de Sonora durante la declaratoria de emergencia sanitaria. Actualmente se desempeña como Consultora en IDOM para el área de Healthcare y colabora con el Fondo de Población de las Naciones Unidas (UNFPA) en México como integrante del Grupo Asesor de Jóvenes.

Cuenta con diez años de experiencia como activista y voluntaria. Ha participado en diversos foros a nivel nacional e internacional de temas relacionados con la participación juvenil, derechos sexuales y reproductivos, salud mental, equidad de género en salud, acceso universal a servicios de salud y desarrollo sostenible. Recientemente fue reconocida como “Voz Emergente de la Salud Global 2020” (Emerging Voice 2020) por la organización Health Systems Global.

Dra. Valentina Pantoja de Prada (WGH Chile)

Co-directora Women in Global Health, Chile

Es Médica General de Zona y actualmente es co-directora del Capítulo Latinoamericano de WGH con su primera sede en Chile. Además de su participación en el capítulo, la Dra. Pantoja es la presidenta más joven de los Departamentos del Colegio Médico Nacional, liderando actualmente el Departamento de Género y Salud del mismo; Institución que participa en iniciativas de políticas públicas asociadas a la prevención de la violencia de género y defensa de derechos sociales de mujeres y disidencias en salud. Es integrante de la organización multidisciplinaria “*Disidencias en Red*” y por 3 años fue la única médica voluntaria de la Fundación Margen que aboga por los derechos humanos en el trabajo sexual. Como miembro de la comunidad médica, durante su carrera, ha participado de distintos espacios de coordinación de otros médicos a nivel regional lo que no solo ha permitido ganar conocimiento del liderazgo en salud, si no que lograr aumentar representatividad femenina en un campo médico aún masculinizado.



Curriculum reviews

Dr. Felicia Marie Knaul

Director of the Institute for Advanced Study of the Americas and Professor at the Leonard Miller School of Medicine at the University of Miami; President-founder, Tómatelo a Pecho, A.C.; Principal Economist, Mexican Foundation for Health; Member of the Board of Directors of Women in Global Health

Doctorate in Economics from Harvard University; dedicated for more than three decades to academic work and research to promote and formulate global health policies focused on reducing inequities and improving the socioeconomic conditions of vulnerable populations.

At the University of Miami, she is a professor at the Leonard M. Miller School of Medicine, director of the Institute for Advanced Study of the Americas, and a member of the Sylvester Cancer Center. In Mexico, she leads a research group at FUNSALUD; She founded and chairs the civil association “Tómatelo a Pecho”, focused on generating evidence to reduce the global burden of cancer, eradicate violence and promote gender equality and women's health. She is part of the National Academy of Medicine and the National System of Researchers (level III); as well as the Canadian Academy of Health Sciences.

She has about 250 academic and health policy publications; She leads multiple global research networks and serves on several high-impact boards of directors. She is a member of several Lancet Commissions; co-chairs the Commission on Gender-Based Violence and Youth Abuse and the Commission on Global Access to Palliative Care and Pain Relief. At Harvard, she launched an international group to expand access to cancer care and control, the publication of which has guided researchers, advocates and institutions to close the world's cancer gap. She played a key role in the design and research of Seguro Popular, and chaired the Lancet Mexico Health Reform series.

Prof. Gabriela Ramos

Deputy General Director of Social and Human Sciences of the United Nations Educational Organization, Science and Culture (UNESCO)

UNESCO Deputy General Director- for Social and Human Sciences, where she oversees the institution's contributions to building inclusive and peaceful societies. Her agenda includes achieving social inclusion and gender equality, advancing youth development; promote values through sport; anti-racism and anti-discrimination agenda and the ethics of artificial intelligence. Her appointment to UNESCO enables her to continue supporting an inclusive growth agenda and respect for human rights and human dignity.

Prior to this position, she served as Chief of Staff and Sherpa before the G20 / G7 / APEC at the OECD, contributing to the global agenda and leading the New Approaches to Economic Challenges, the Inclusive Growth Initiative, the Gender Strategy of the OECD, and work on well-being and children. In 2019, she launched the Business for Inclusive Growth (B4IG) platform, which brings together 40 large multinational companies committed to reducing inequalities. Previously, she was director of the OECD Office in Mexico and Latin America and a member of the Mexican foreign service.



In 2013, she was decorated by the President of France, as a member of the Order of Merit in degree. Her work to promote gender equality earned her the Forbes Award of Excellence in 2017 and 2018, as well as being included as one of the 100 most influential people in gender policy, according to Apolitical, in both 2018 and 2019. She was a Fellow of the Fulbright Foundation and Ford MacArthur. She is a board member of the Paris Peace Forum, the UNICEF Advisory Board, the Steering Group of the Paris International Center for Gender Champions, the Multi-Stakeholder Council of the Global Solutions Initiative, the Lancet Commission on Gender-Based Violence and Youth Abuse and the Lancet Commission on COVID-19.

Dra. Patricia J. García Funegra (Perú)

*Senior lecturer and former Dean of the Faculty of Public Health and Administration, Universidad Peruana Cayetano Heredia;
Former Minister of Health of Peru (jul 2016-sep 2017)*

She is a professor at the School of Public Health of the Universidad Peruana Cayetano Heredia (UPCH) and a member of the National Academy of Medicine of the United States. She was Minister of Health of Peru, Dean of the Faculty of Public Health of the Universidad Peruana Cayetano Heredia and Head of the National Institute of Health of Peru. She is recognized as a leader in Global Health. She is an affiliate professor in the Department of Global Health at the University of Washington and the Tulane University School of Public Health. She is actively involved in research and training in global health, reproductive health, sexually transmitted infections - HIV, HPV - and medical informatics. Dr. García is a member of the advisory council of the Coalition for Innovations in Preparedness for Epidemics (CEPI). During the pandemic, she has been leading clinical trials in Peru, highlighted by the SOLIDARITY project, and others on convalescent plasma and ivermectin use, and has been chairing the government advisory committee on innovations to combat the pandemic.

Dra. Beatriz Londoño Soto (Colombia)

*Technical Director, Inter-American Group on Health, The Dialogue;
Former Minister of Health and Social Protection of Colombia (Jan-sep, 2012)*

She is a Colombian doctor who served as Minister of Health and Social Protection between January and September 2012. She currently directs the Inter-American Group on Health of The Dialogue. She assumed functions as Plenipotentiary Ambassador of Colombia in Switzerland in March 2013. Graduated in medicine from the Universidad Pontificia Bolivariana and specialized in Anesthesiology and Resuscitation from the University of Antioquia, she also has a Master's degree in Public Health from Harvard University.

She was Vice Minister of Health in August 2010. Before being appointed Vice Minister, she was a consultant for several national and international institutions, including Mount Sinai Medical Center in New York and a Consultant on Cardiovascular Disease Prevention for the World Heart Federation. She was a member of several Boards of Directors, among them the Corona Foundation and the Éxito Foundation, she was also part of the Health and Early Childhood team of the WHO Commission on Social Determinants of Health. She was General Director of the Colombian Institute of Family Welfare (from 2002 to 2006);



Secretary of Health of Bogotá (1995-1999); Advisor to the Minister of Finance, Juan Manuel Santos, and Advisor to the Directorate of the National Planning Department.

Dra. Helia Águeda Molina Milman (Chile)

*Former Dean of the Faculty of Medical Sciences and Professor of Public Health at Universidad de Santiago de Chile;
Former Minister of Health of Chile (mar-dec, 2014)*

She is a specialist in Pediatrics, Nephrology and Intensive Care. She served as Minister of Health in the second government of Michelle Bachelet during 2014. On March 20, she concluded her term as Dean of the Faculty of Medical Sciences and is Professor of Public Health at the University of Santiago de Chile. It was at the University of Chile where she received a bachelor's degree in medical sciences, a medical surgeon degree, and a master's degree in Public Health.

She has worked as a consultant for PAHO, WHO, UNICEF, IDB, and other international agencies. Coordinated and participated in various national and international studies and projects. She is the author of numerous publications in books, technical documents and scientific journals in the field of childhood and their rights, as well as public policies on early childhood development. Between 2000 and 2004, she worked at the Pan American Health Organization, in Washington DC, as a regional adviser for Children's Health for Latin America and the Caribbean. Back in Chile, the Pontificia Universidad Católica returned and in 2006 joined the Children's Council created by President Michelle Bachelet in her first government. During that mandate, Molina was a member of the Ministry of Health, where she served as head of the Division of Healthy Policies and Promotion in the Undersecretariat of Public Health (from 2006 to 2010), and between 2008 and 2010 she was the national executive secretary of "Chile Crece Contigo", a program of social protection policy for children. From 2005 to 2008 she was a member of the Knowledge Network on Child Development, within the framework of the WHO Commission on Social Determinants of Health.

Dra. Maki Esther Ortiz Domínguez (México)

*Municipal President of Reynosa, Tamaulipas;
Undersecretary of Integration and Development of the Health Sector of the Ministry of Health of Mexico
(ded 2006-dec 2011)*

She graduated as a Midwifery Surgeon from the Monterrey Institute of Technology and Higher Education. She has a Master's Degree in Government and Management of the Health System from the Open University of Catalonia.

From 2018 to date, she has served as the re-elected Municipal President of the Republican City Council of Reynosa, Tamaulipas, Mexico. She has held various positions as a public official, among them: she was Senator of the Republic for the State of Tamaulipas and President of the Health Commission from September 2012 to September 2016; In the Federal Ministry of Health, she served as Undersecretary of Integration and Development of the Health Sector from 2006 to 2011; from 2003 to 2006 she was Federal Deputy in the LIX (59th) Legislature, by a relative majority, in the Chamber of Deputies of the H. Congress of the Union and President of the Human Development Council of the Parliamentary Group of the National Action Party. Also in the Republican City Council of



Reynosa, from 2001-2003, she was as Councilor of Reynosa, Tamaulipas, where she carried out the Health Development Plan of the municipality.

Dra. Jeanette Godinez Alejandro (WGH México)

Healthcare Consultant IDOM I

Member of the UNFPA Youth Advisory Group Mexico

Surgeon and Midwife from the Universidad Michoacana de San Nicolás de Hidalgo. Master of Science in Health Systems and Policies from the National Institute of Public Health of Mexico. She participated in the monitoring of the hospital response to COVID-19 in the Sonora Health Services during the declaration of a health emergency. She currently works as a Consultant at IDOM for the Healthcare area and collaborates with the United Nations Population Fund (UNFPA) in Mexico as a member of the Youth Advisory Group.

She has ten years of experience as an activist and volunteer. She has participated in various forums at the national and international level on issues related to youth participation, sexual and reproductive rights, mental health, gender equity in health, universal access to health services and sustainable development. She was recently recognized as "Emerging Voice of Global Health 2020" by the organization Health Systems Global.

Dra. Valentina Pantoja de Prada (WGH Chile)

Junior leader , WGH Chile

Co-director, WGH Chile

She is a Zone General Physician and is currently co-director of the Latin American Chapter of WGH with its first headquarters in Chile. In addition to her participation in the chapter, Dr. Pantoja is the youngest president of the Departments of the National Medical College, currently leading the Department of Gender and Health of the same; Institution that participates in public policy initiatives associated with the prevention of gender violence and defense of the social rights of women and dissidents in health. She is a member of the multidisciplinary organization "Disidencias en Red" and for 3 years she was the only volunteer doctor of the "Fundacion Margen" that advocates for human rights in sex work. As a member of the medical community, during her career, she has participated in different coordination spaces for other doctors at the regional level, which has not only allowed her to gain knowledge of leadership in health, but also to increase female representation in a still masculinized medical field.